
Benvolguts representants de la ciutadania, 
 
Presentació i motivació: 
 
El meu nom és Arnau Bria i vinc a parlar en nom de la plataforma "Cerdanyola diu                 
NO al crematori". Com bé sabeu, ens hem creat recentment al ser conscients que la               
construcció del crematori al cementiri de Cerdanyola mai ha estat aturada, que            
l'empresa Truyols té l'adjudicació des de fa uns anys i que les obres podrien              
començar en qualsevol moment. Com a ciutadans acceptem la nostra part de            
responsabilitat per no actuar abans, però ara ens hem vist en l'obligació d'actuar             
veiem la poca alçada política d'aquest consorci a l'hora de resoldre un problema que              
afecta la salut de la nostra malmesa ciutat. 
 
Funcions: 
 
La nostra principal funció com a plataforma és informar a la resta de la ciutadania i                
exigir a tots els membres d'aquest govern arribar a un acord. Com a mitjà de pressió                
hem recollit signatures durant els últims dies i n’hem aconsseguit més de 1000. Avui              
us les fem arribar. Cal tindre en compte que la plataforma es va crear fa 15 dies i                  
està formada per 6 persones que no s'hi dediquen a temps complet. Agafeu             
aquestes 1000 signatures a termòmetre de què pensa la ciutat. 
 
A l'hora d'informar ens hem adonat que molt poca gent de la ciutat té coneixement               
del projecte: la majoria del veinat afectat ni tan sols sabia de la instal·lació ni la                
localització i menys del que significaria per a la nostra salut. Quan hem començat a               
explicar-ho tot a la gent molts s'han sorprès que passats governs d'aquesta ciutat             
hagin posat MÉS en risc la salut de la ciutat deixant construir un cremator a               
escassos metres d'unes instal·lacions esportives, escoles, llar d'infants i habitatges.          
Sembla de molt poc sentit comú proposar la instal·lació d’un crematori, amb evidents             
emissions tòxiques, tot just a tocar d’uns terrenys que el mateix ajuntament, amb la              
col·laboració de plataformes veinals, ha lluitat per aconseguir la declaració de sòl            
contaminat degut els greus efectes sobre per la salut. Que no en tenim prou amb tot                
això i amb el problema de la Uralita que encara arrosseguem? Tot plegat sembla              
una broma de mal gust. No aprenem a dir que no quan les empreses vénen a                
embrutar la nostra ciutat? Ens sorprèn escandalosament que 21 de 25 regidors            
aprovaren la construcció d'aquesta instal·lació en una ubicació tan poc adequada. Si            
ja tenim un crematori dintre del municipi, perquè n'hem de construir un altre tan a               
prop de la ciutat? No teníem prou demanant la construcció d'un tanatori que era la               
instal·lació que realment feia falta a la nostra ciutat? Potser no era prou rendible              
econòmicament per a una empresa privada? 
 
 



Riscos: 
 
Portem poc temps però hem estat capaços de recollir força informació tècnica sobre el 
tema, una feina que creiem que no es va fer correctament en l'inici del procés i així ho 
demostra la modificació "contractual" dels requisits en matèria de filtres d'aires  (una 
modificació que desconeixem ja que només hem vist una  carta de bones intencions de 
Truyols de febrer 2015 on no es compromet a res en concret). Inicialment, l'Ajuntament 
hauria pogut establir en el concurs unes limitacions en les emissions i condicions tècniquea 
del crematori tant restictives com hagues volgut, com a Alemanya per exemple. 
Malauradament, no es va fer 
 
I per això volem alertar-vos dels riscos que suposa una instal·lació d'aquest tipus per              
la nostra salut. Molts de vosaltres ens assegureu que els filtres que l’empresa s'ha              
compromès a instal·lar seran capaços d'aturar quasi qualsevol rastre de          
contaminants. Però basant-nos en Informe tècnic de l’Ajuntament Cerdanyola         
lamentem dir que sembla més apropiat per obrir una botiga de betes i fils que per a                 
per una instal·lació perillosa: 

- No s’expliciten els låmits d’emissió aplicables (legals o exigits per          
l’Ajuntament) 

 
- Diu que Truyols complirà la normativa vigent, perà no diu quina és 

 
- Diu que les emissions seran incolores i inodores. Home, només faltaria 

 
- No es cita el RD 100/2011 ni la necessitat de disposar de de 

l’Autorització d’emissió de gasos (APCA) com activitat potencialment         
contaminadora de l’atmosfera 
 
 
Cal recordar a alguns que els filtres són un sistema que NOMÉS limita la quantitat               
de contaminants que es llencen a l'aire. És a dir, per un volum elevat de fum,                
tindrem un volum elevat de contaminats. I estem parlant de Mercuri, contaminants            
orgànics persistens: dioxines,  i d’altres. 
 
Hi ha pocs estudis al respecte i només un realitzat a Espanya el 2013 per la                
Generalitat Valenciana. Les conclusions de l'estudi són molt clares: 
 
"Del estudio realizado sobre el riesgo de cáncer se desprende que, debido al 
nivel de emisión tan alto de dioxinas y furanos, estos contaminantes, en 
función de las condiciones atmosféricas y de funcionamiento, presentan 
distancias comprendidas entre 581 y 169 m para alcanzar el riesgo 
aceptable." 
 



És a dir, el risc de patir càncer en distàncies d'entre 169 m i 581 m és més elevat                 
(cal recordar que en aquestes distàncies hi tenim l'IES gorgs, instal·lacions           
esportives,i un nucli urbà habitat i una mica més lluny el Turó de Guiera i l’escola                
bressol Montflorit). 
 
Per altra banda, la plataforma "No al crematorio" de Bilbao va preguntar a la              
Comunitat Europea sobre la instal·lació del crematori a la seva ciutat i la resposta és               
força clarificant per entendre que els filtres no són més que maquilladors: 
 
"La construcción del crematorio no infringe el Convenio de Estocolmo. Los           
crematorios se mencionan como una de las categorías de fuentes en la parte             
III del anexo C, para las cuales el Convenio de Estocolmo no exige el uso de                
las mejores técnicas disponibles. Sin embargo exige el uso de las mejores            
técnicas disponibles con arreglo al calendario de ejecución que figura en los            
respectivos planes de acción nacionales. En su plan de acción, España indica            
que tiene previsto elaborar un manual de buenas prácticas para crematorios y            
de promover el uso de las mejores técnicas disponibles en los crematorios,            
aunque sin exigir el uso de estas técnicas. Además en el plan de acción              
español no se especifica un calendario para estas actividades. " 
 
És a dir, parlem de recomenacions i Espanya no té ni calendari per aplicar un pla                
d’acció sbre les emisions d’aquestes instal·lacions! Al ser recomanacions no tenen per què             
complir-se, per tant, el no compliment no implica saltar-se la llei. I com a mostra tenim els                 
crematoris de Can Ruti i el Prat [Foto]. La imatge parla per si sola. 
 
 
 
 
Ronda de contactes: 
 
Com bé sabeu, hem tingut una ronda de contactes amb tots els grups polítics que               
formen aquest Ajuntament (a excepció del Senyor Jordi Miró). Estem contents           
d'haver escoltat de quasi tots els grups un NO rotund a l'actual pla de construcció               
del crematori. Ara bé, quin és el problema real aquí? Les solucions proposades. Ara              
mateix només en tenim una sobre la taula i és la que es votarà avui. Molts de                 
vosaltres hi esteu en contra i segurament la rebutjareu, i el que realment us exigim               
com a ciutadania és que mireu pel nostre bé, deixeu els mèrits polítics i medalles a                
un costat i treballeu junts per buscar noves solucions: 
Tots coincidiu en el fet que l'empresa Truyols està disposada a negociar perquè,             
segons ens heu dit, ells tampoc volen construir el crematori (renuncia amb            
condicions, és clar). [retall de la vanguardia] 



Si tots estem en contra i inclús l'empresa tampoc vol tirar endavant, no podem dur a                
terme un acte de maduresa política i arribar tots junts a un acord? Fa 3 anys 21 de                  
25 regidors d'aquest ajuntament vau signar aquest projecte, és a dir, el problema             
l'heu creat vosaltres i ara, vist el rebuig de la ciutadania, teniu l'obligació de              
solucionar-lo. (Recordeu que sou els nostres representants i teniu l'obligació de           
treballar per resoldre els nostres problemes). 
 
A més, en aquestes rodes de contactes hem vist, i estem molt sorpresos, diferents              
versions sobre alguns punts del problema: 
-La quantitat a pagar com a indemnització en cas de trencar el contracte amb              
l'empresa Truyols. Valors que han anat des de 200.000 € fins a 36M € 
 
-La Instal·lació de filtres. Alguns creieu que són d'obligada instal·lació alguns dèieu            
que l'empresa té l'última paraula en aquest punt. 
 
-El valor que doneu al recurs interposat pel grup d'ERC en referència a ple de fa 2                 
anys. Hi ha qui considera la sentència com solució per poder trencar el contracte              
legalment, hi ha qui qualifica la mateixa demanda com a "paper mullat". 
 
-El valor que doneu a l'informe de la comissió jurídic-assessora de la diputació o la               
generalitat: alguns creieu que aquest informe és necessari, altre ni l'heu mencionat. 
 
Ens agradaria que per un moment ús possessiu en la pell d'un ciutadà "normal", no               
veieu el ridícul de la situació? La desinformació que reina en tots els grups sobre               
aquest tema tan important per tots nosaltres? Entenem que el crematori és un tema              
prou important perquè les versions de tots els partits siguin les mateixes. Per això, i               
veient la disposició de tots els grups a negociar, exigim que, si en la votació d'avui                
no s'accepta la solució proposada pels grups de govern, la resta de grups posin              
sobre la taula les seves solucions i es formi una comissió formada per representants              
de tots els partits per negociar amb l'empresa concessionària. I voldríem fer una             
pregunta a tots els grups, i esperem una resposta de SIo NO: Si l’empresa està               
disposada a renunciar a l’actual contracte que inclou el crematori, estarieu disposats            
a buscar una solució legal on Truyols acabés gestionant NOMÉS un tanatori?            
(ESPERA RESPOSTA) 
 
Moltes de voslatres ens heu dit estar d'acord en juntar-nos per anar plegats a parlar               
amb l'empresa, ara no ens falleu. 
 
Penseu en tota la ciutadania, les vostres families, pares i fills germans mares pares              
amics i  la ciutat que voleu deixar als vostres fills 
 
Digue’m NO al crmatori. 


